
СЛАВУТИЧ -  ДИТЯ УКРАЇНИ
СЛАВУТИЧ почали буду

вати у січні 1987-го, хоча 
ухвалу про це було прийня
то у жовтні попереднього 
року. Це, либонь, було чи не 
єдине рішення керівництва 
колишнього Союзу, яке май
же виконали б, якби трішеч
ки потягнули, - пригадує 
Володимир Жигалло, пер
ший заступник голови Сла- 
вутицької міської Ради. У ті 
часи він був директором 
першої школи, відтак завіду
вачем міськвно; освіта, куль
тура - коло його теперішніх 
тур б о т. -У кв ітн і 8 8 -го  
відкрили школу. Ш естеро 
учнів і 16 учителів почали 
навчальний рік з четвертої 
чверті, закінчили його вже 
50. У вересні працювали дві 
школи, щоправда, обидві в 
приміщ енні перш ої - по
змінно, але невдовзі навчан
ня нормалізувалося. А неза
баром побудували й третю. 
Вважали тоді, що цих трьох 
шкіл і кількох дитсадків ви
стачить надовго. Але добря
че прорахувалися. Отож 
маємо проблеми - у школах 
двозмінки, у садочках - чер
ги. Місто молоде. За віком 
його мешканців (середній 
вік славутчан - 30 років) чи 
не наймолодше в Європі. І, 
мабуть, єдине в Україні, де 
людей народжується більше, 
ніж покидає цей світ. Уяв
ляєте, торік школи випусти
ли 180 дівчат і хлопців, а в 
перші класи прийшло понад 
700. Тому спорудження чет
вертої і п’ятої шкіл - архі- 
важливе завдання. П’ята 
будується за індивідуальним 
проектом, можливо, це буде 
школа старшокласників, а 
може, ліцей.

У Славутичі, як і у кож
ному великому і малому 
місті, свої проблеми. Надто 
коли воно сус ід  атомної 
станції з такою горезвісною 
біографією і з такими роз
митими перспективами. Та 
ще коли це місто й саме 
було збудоване на радіа
ційних плямах. І все ж діти, 
освіта, вчительство у кон
тексті міських проблем по
сідають у Славутичі одне з 
чільних місць. Може тому, 
що з понад 25 тисяч славут
чан майже третина - вісім 
тисяч - діти до 16 років. 
Отож, як кажуть, без вини 
завинивши перед своїми 
юними громадянами, місто 
і станція роблять усе, щоб 
убезпечити їх від шкідливих 
впливів, аби зростали вони 
здоровими і мали все по
трібне для цього.

Багатьом, хто вперше 
потрапляє у Славутич, від 
заздрощів може здатися, 
ніби тут уже створено лед
ве не омріяний комунізм. 
Самі ж славутчани, хоч і 
люблять, і пишаються своїм 
містом, оцінюють його дещо 
скромніш е, знають, чого 
йому ще бракує. А все ж, як 
оцінює Науково-дослідний 
економічний інститут Міне
кономіки України, Славутич 
за станом розвитку охоро
ни здоров’я, фізкультури та 
спорту, комунального гос
подарства і деяких інших 
галузей соціальної інфрас
труктури перебуває на рівні, 
якого Україна досягне у 
2015-2025 роках. У Славу
тичі на кожну тисячу жи
телів припадає 15-16 лікар
няних ліжок, у Києві - 13,5 у 
США - менше шести. Тут 
кожна школа й садок мають 
плавал ьн і б асе й н и , 
спортивні зали (а такий, що 
споруджується в новобу
дові, буде єдиний в о б 
ласті). Комп’ютери мають 
навіть садочки, не кажучи 
вже про музичні студії, студії 
образотворчого мистецтва,

ум еблю вання 
тощо. Створе
на ідеальна 
база для з а 
нять фізкульту
рою і спортом
- добудовуєть
ся ста д іо н , 
торік на радість 
дітям відкрили 
кінноспортивну 
школу, є яхт- 
клуб, п’ять куль- 
т у р н о - о з д о -  
ровчих ком п
лексів. Не див
но, що м істо  
має чемпіонів, 
п е р е м о ж ц ів  
змагань - все
укр а їн сь ки х  і 
м іж народних.
Тут кул ьти 
вується до 20 
видів спорту, з- 
поміж них - па
русний, теніс, 
самбо, дзюдо.

- Найголовніше, - підсу
мував Володимир Жигалло,
- що в нас усі, хто хоче, ма
ють зм огу займ атися 
спортом.

Спорт - це здоров’я, що 
для Славутича вельми акту
ально. Саме тому тут під 
егідою ЮНЕСКО створено 
центр психологічної реабі
літації, у якому психологи 
працюють з дошкільниками, 
підлітками, консультують 
молоді сім’ї. Тут прекрасно 
обладнано ігрові кімнати, 
кабінети для індивідуальних 
консультацій, для зняття 
стресів, проведення корек- 
ційної роботи, кімнати для 
тренінг-груп. У кожній школі 
і садочку психологи поряд 
з психологічною реабіліта
цією в екологічно несприят
ливих умовах займаються й 
іншими важливими справа
ми, розвитком творчої осо
бистості дитини, допомага
ють дітям благополучно здо
лати бар’єр між дошкільним 
і шкільним життям.

Включено Славутич до 
м іж народ но ї програм и 
“Здорові міста” , у рамках 
якої проводяться масові 
профілактичні огляди, анке
тування дітей і батьків, у

“ паспортах з д о р о в ’я ” 
міститься інформація про 
кожну дитину. Кілька років 
тому завідуюча міськвно 
Людмила Устименко під час 
поїздки до Німеччини по
знайомилась з представни
ками союзу “ Міжнародна 
допомога дітям", і тепер 
щомісяця 25 підлітків виїз
дять на оздоровлення в 
Німеччину. Місто закупило 
для поїздок автобуси.

Подібних прикладів тур
боти про школу, дітей - ба
гато. Це також важливо, 
підкреслив Володимир Жи
галло, що кер івництво  
станції знає в обличчя якщо 
не кожного вчителя, то при
наймні директорів і завучів; 
директор станції або його 
заступник неодмінно бува
ють на вечорах, де відзна
чають ювілеї шкіл, вшанову
ють дітей-переможців олім
піад і їхніх наставників, пе
реможців щ орічних кон
курсів “Учитель року” та ін. 
За традицією, їх вітає мер 
міста Володимир Удовичен
ко. Вечори проходять по
родинному тепло і весело.

Був час, коли відчутна 
різниця в оплаті праці на 
станції і в місті негативно

позначалась на роботі шкіл 
- їх залишали найталано- 
витіші. Тепер ситуація по
ліпшилась завдяки турботі 
міських органів. Уведено 
доплати вчителям, безплат
не харчування. Преміюють 
тут і кращих учителів, і учнів 
за успіхи в навчанні.

С лавутич дб ає  про 
відпочинок і розвиток дити
ни. Палац дитячої творчості 
ще споруджується, але чис
ленні його гуртки і студії 
працюють.

Діти повинні мати перс
пективу. Стабільно полови
на випускників поступає у 
вузи, зокрема медичні, педа
гогічні, отож тут сподівають
ся обійтися своїми кадра
ми - незабаром вони повер
татимуться додому.

Славутич живе надією на 
майбутнє, не втрачає перс
пективи, хоч би як світ не 
відкараскувався від Чорно
биля. і виживе - перекона
ний мер міста Володимир 
Удовиченко. Тому водночас 
з активними роботами по 
реабілітації забруднених те
риторій розробляють про
граму перспективного роз
витку соціальної інфраст
руктури до 2005 р. Беруть

ся до уваги всі варіанти - до
строкове виведення з експ
луатації Чорнобильської 
станції; відпрацювання нею 
проектного терміну з рекон
струкцією; створення нових 
технологій виробництва елек
троенергії. На кожен з цих 
трьох варіантів прораховують 
демографічну ситуацію. При
чому модель міста майбутнь
ого відпрацьовували всі жи
телі у діловій грі, що її провів 
міський центр ЮНЕСКО. По
рівнюючи славутицькі показ
ники з Києвом, а також Фран
цією, Німеччиною, Швецією і 
США. Славутич може показа
ти приклад соціальної інфра
структури для населених 
пунктів, які потрапили в зони 
радіаційного забруднення. 
Мер міста мріє про те, щоб 
місто перетворилось у своє
рідну лабораторію, де відпра
цьовувалася б ідея побудови 
соціальної держави. І думка 
про місто-технополію, містс- 
лабораторію не така вже й не
реальна.

... М атеріальна база 
важлива, але вона вирішує 
не все. Таку думку доводи
лось чути у Славутичі не 
раз. Своєю працею славут- 
чани намагаються тримати 
марку міста. І в школах не
мало захоплених,таланови
тих, які бажають творити, 
шукають і впроваджують 
новаторські методики.

У Славутичі сильна ме
тодична служба, яку очолює 
талановитий учитель і орган
ізатор Ганна Щеголькова. 
Що де почує нового, сама 
вивчає, прагне, щоб цікавий 
досвід перейняли колеги. 
Творчо, з віддачею нама
гається працювати міський 
відділ освіти. Ось невелич
кий штрих. Потрапила до рук 
невеличка брошурка з про
грамою серпневої конфе
ренції. У багатьох районах 
такі готують. Але ця вияви
лась набагато цікавішою. У 
ній усе, що потрібно знати 
вчителеві, над чим працюють 
колеги, до кого варто піти на 
урок або ознайомитись з 
досв ідом , хто д істав які 
відзнаки, яка література над
ійшла в бібліотеки, інші ста
тистичні відомості. Одне 
слово, все, щоб учитель знав 
не з чуток про освітянські 
справи, успіхи своїх колег.

Людмилу Устименко при
значили завідувати міським 
відділом на прохання керів
ників шкіл. Розважлива, стри
мана, вона не адмініструє, не 
повчає. Цінує творчих людей, 
дбає, щоб у всьому був лад, 
щоб учителі не замикалися 
у власних стінах. Отож разом 
з методистами організову
ють поїздки і приймають у 
себе колег з інших шкіл: на 
приклад, їздили у місто Калі- 
нковичі Гомельської області, 
у формі “ круглого столу” 
проводили січневу конфе
ренцію  з учителями 
Дніпровського району Києва, 
підтримують дружні зв’язки з 
чернігівськими колегами, з 
інтересом вивчали досвід Ук
раїнського коледжу, що в 
Києві. Людмила Петрівна за
цікавлює і педагогів, і батьків 
у вивченні української мови, 
культури, радіє, що з року в 
рік збільшується кількість ук
раїнських класів.

Звичайно, це далеко не
повна розповідь про Славу
тич, його людей і проблеми. 
“Трагедія Чорнобиля була 
лише передісторією Славу
тича. Свою власну історію 
місто напише саме” , - такий 
не по-дитячому мудрий вис
новок зробила школярка. 
Хай буде так.

Вілена МАЦЮК, 
журналіст.

Цей топонім, дійсно дуже пошире- 
ний на Україні і має давньоруське по
ходження. Але наші уявлення про це 
слово будуть неповними і дещо помил
ковими, якщо обмежитись лише тим 
значенням, яке зафіксоване в словни- 
ку В. Даля - “славута" в ньому пояс
нюється як “гарна, мальовнича 
місцевість".

Важливо нагадати, що вперше 
‘‘Славутич” згадується в геніальній літе
ратурній пам'ятці Київської Русі “Слові 
о полку Ігоревім”:

“Ярославна рано пл ачет Путивлю 
городу на забороле, аркучи: “О Днеп- 
ре Словутицю! Ты пробил еси камен- 
ныя горы сквозе землю Половецкую”.

Серед літературних пам'яток, 
окрім “Слова” , цей термін зустрі
чається лише в пам'ятці XVII ст. - 
“Повісті про Сухана”.

У словнику І. Срезнєвського слово 
"славутич” пояснюється як “славний, 
славетний”. Саме в цьому значенні 
знайдено в “Повісті временних літ” сло
во “словугьний”. В його основі широ
ковживане з найдавніших часів дієсло
во “слуті, слову”, одне з значень якого 
“бути відомим, славшім, уславленим, 
славетним”. Саме так, а не в значенні 
“гарна, мальовнича місцевість” зга
дується Дніпро як в “Слові”, так і в ук
раїнському фольклорі:

ЩО ОЗНАЧАЄ СЛОВО “СЛАВУТИЧ”?

Хоча його назва, як і сама з’ява серед лісів, неодмінно пов’язується з 
чорною зіркою Полин над Чорнобилем, з незагойною і гіркою пам’яттю про 
яку Україні тепер бути довіку. А Славутич - справді місто-дитя, маленьке диво, 
неповторне і розмаїте, як різні люди, що його зводили і залишили в будинках 
і квартирах свою національну неповторність, частку своєї душі.

“На Лиман-ріку Іспадали,
К Дніпру-Славуті низенько укланяли". 
Або в іншій пісні:
“Ой, джуро Яремо,
Та добре ж ти дбай,
Та на коня сідай,
Ой, та їдь ти понад лугом та Базавлугом, 
та понад Дніпром-Славутою”.

Тобто, ще у XVII ст. слово “славута, 
славутич” широко вживалось саме в Ук
раїні. Під 1601 р. згадується навіть 
прізвище Славутич Каспар Матвійович.

Про це ж свідчить і словник Б. Д . 
Грінченка, в якому зафіксовано вживан
ня в українській мові навіть на початку 
XX ст. слова “славутний” в значенні 
“славетний”.

Не випадково, що з усіх письменників 
XIX ст. найчастіше використовував в 
своїх творах це слово Пантелеймон 
Куліш (“Бажав єси, Тарасе, щоб тебе 
поховали над Дніпром-Славутою"; "Суд
жено за море славутою-Дніпром та за 
Дунай плисти”; “Дніпру-Словутиці низе
сенько вклоняють”, тощо).

Таким чином, в Україні слово “славу
тич, словута” найчастіше вживалось в 
значенні “славний, славетний" . Саме 
таке пояснення і заслуговує найбільша, 
наймогутніша річка України, в яку щиро 
закоханий кожен, хто живе на її берегах.

Святослав ВОЇНОВ, 
/’’Сіверянський літопис”/.


